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  הנה אנכי שולח לכם...

  האבלות והנחמה ובשורתה
בפרשת השבוע קוראים על שכרו של 

פינחס, מה שזכה בקנאו את קנאת ה', 

וידוע שפינחס הוא אליהו המבשר את 

בשורת הגאולה, ומתאים מאד מה 

שקוראים עליו בשבת זו הנופלת בדרך 

כלל בימי בין המיצרים שעוסקים בהם 

בזכרון החורבן והייחול לגאולה השלימה 

 וצריך להבין האם יש קשר    ובשורתה.

בין הקנאות של פינחס לזה שדווקא הוא 

  המבשר את הגאולה?

כן צריך להבין מה הענין שהאבלות על ו

החורבן מעורבת בתקוה לגאולה ולנחמה, 

שהרי רואים שבתוך ימי בין המיצרים יש 

את השבתות אשר אין בהם אבלות, 

 וכאילו בית המקדש עדיין בנוי על מכונו,

קוראים  גם בהפטורות הפורענות אשר

בשלשה שבתות אלו מופיעים פסוקי 

בהפטורת הפרשה וכמו שנחמה 

 יְרוּשָׁלִַם בְאָזְנֵי וְקָרָאתָ  הָלֹךְ :  "מסיימים

 נְעוּרַיִךְ  חֶסֶד לָךְ  זָכַרְתִּי' ה אָמַר כֹּה לֵאמֹר

 בְּאֶרֶץ בַּמִּדְבָּר אַחֲרַי לֶכְתֵּךְ  כְּלוּלֹתָיִךְ  אַהֲבַת

  ..."זְרוּעָה לֹא

וגם המעיין בסדר תיקון חצות יראה 

שמסתיים בפסוקי נחמה, גם הקינות 

המופיעים שם כמעט כולם מסתיימים 

בנחמה, ולכאורה מה ההסבר שעסוקים 

באבלות, ומיד מתנחמים, ושוב מתאבלים 

ומתנחמים, והנה מגיע שבת ואין בו כלל 

ימי החול ושוב  אבלות, ושוב מגיעים

  מתאבלים?

  השלמות הנפשית
ה 'הדחקת רגשות' והוא נֶ יש מושג המכוּ

נושא המדובר הרבה בימינו בפרט אצל 

והענין הוא שמצוי המטפלים הרגשיים, 

שאדם מעריך מאד נושאים מסוימים 

וסבור שכל הענין של חייו צריך להיות 

סובב סביב השגת הנושאים הללו 

וממילא אין לו זמן וההצלחה בהם, 

נות ולהתעסק עם כל מיני ענינים להתפ

וצרכים הדרושים לנפשו, ואינו מתייחס 

להם, או שלפעמים אף סבור שעליו 

להילחם עם אותם צרכים כי הם 

ה'נסיונות' שלו, ויתכן שאף יתמוך עצמו 

בהשקפות עולם הסוברות או ממליצות 

שאכן צריך להתנגד לאותם צרכים 

נפשיים, וצריך לדכאות אותם, ויגיע 

ב שאף יעריך את המצליחים לדכאות למצ

כל מיני רגשות שכאלו, ועצם הדיכוי הזה 

יהפוך אצלו לשאיפת חיים מומלצת 

ומקווה, ייחל שירחם עליו ה' וכבר יזכה 

  לשרש מלבו את צורך פלוני ואלמוני...

והנה יתכן שיש רגשות נפשיים שמקורם 

מיצר הרע, וכל יצירתם היא אכן בכדי 

עבודת אדם, אך לא לדכאותם, וזה חלק מ

אם יש באנו במסגרת זו לברר בדיוק 

רגשות כאלו, ומה הם הרגשות שיש מקום 

לדון עליהם, אלא הנדון שלנו הוא לדעת 

שיש תופעה כזו שאנשים דוחקים רגשות, 

מתעלמים מהם או שנלחמים בהם, ואין 

שום הכרח שהם צודקים בדבר, יתכן שיש 

 ,הערכים שלהם להם טעות יסודית בעולם

בהשקפה אשר יצרו כדי לתמוך כן ו

באותם ערכים, ולפעמים הטעויות מגיעים 

כבר מטעויות של מחנכים אשר הטעו את 

עצמם או שגם הם חונכו בטעות, אבל 

כמדומני שבדרך כלל עיקר הטעות והסבל 

מגיעים לאדם מתוך לבו שלו ולא מתוך 

ע מה שחינכו אותו, כי יצר לב האדם ר

מנעוריו, והיצר הזה בנוי על 'קנאה תאוה 

 ט"וכבוד', הם הכלים שלו, וכידוע מהבעש

הוא גם 'צובע' הצובע עבירות למצוות, 

ולכן יכול הוא להכניס איזה שאיפה של 

קנאה תאוה וכבוד לתוך איזה מצוה או 

מדרגה רוחנית חשובה, ובכך מעריך לפני 

האדם מאד את אותה המדרגה, וכל הענין 

בזה, אינו בכדי שיהודי זה יתרומם  שלו

במדרגתו, אלא בכדי שבכך יזניח את 

צרכי נפשו האחרים, יתעלם ממצוות 

ולימודים אחרים השייכים ונזקקים 

לנפשו, וממילא נפשו תהא מורעבת 

ומיוסרת, העבודה הגדולה שבחר בה לא 

תספק אותו ולא תרגיע את רוחו הנכאה, 

השקיע ותמיד ידמה בעיניו שעליו יותר ל

באותו משהו הנבחר עליו, וזה מה שירגיע 

את רוחו, אבל למעשה רק יגדיל את 

תסבוכי נפשו, והיות שעבודתו לא תהא 

בשמחה ובטוב לבב מרוב כל, ממילא גם 

לא יצליח, וגם יהא מלא באכזבה ויסורי 

מצפון, וגם יכשל במה שלדעתו הוא רגש 

שצריך לדכאות אותו, או בדברים יותר 

מת לא מתאימים לו ולא שפלים שבא

נצרכים לנפשו, והכל בכדי לפצות את 

  נפשו השסועה, ה' ישמרנו מכל זה.

על היסוד הזה, או  יהודי יעמודויתכן גם ש

שאיזה מעורר או מטפל יפנה את לבו 

להכיר בבעיה הזו, ויחליט שפונה הוא 

לעשות סדר בצרכי נפשו, והריהו מתחיל 

לגלות את רגשותיו וצרכי נפשו, מתחיל 

לתת ביטוי לרגשות במקום להדחיקם 

וכו', ומסתבר שיש כל מיני שיטות איך 

הרגשי האמתי, לחבר את האדם לעולמו 

והם מסורים למטפלים למיניהם, או 

לכשרון האישי של אדם שנתן לו ה' הבנה 

בענינים אלו, או שיש כאלו העוסקים 

בספרים הקדושים ומוצאים שם כל מיני 

מציאות של מחשבות ויסודות המסדרים 

  להם את נפשם...

אולם יתכן מצב שבו יפנה אדם לרפאות 

והיינו, את עצמו על ידי המחלה עצמה, 

וק שיתחיל להתסיס רגשות דחויים, ולדח

רגשות תוססים, וזוהי בעצם טעות אחת, 

כי כאשר מתסיס רגשות דחויים יותר 

מהצורך האמתי שלהם, ממילא הם כבר 

לא רגשות אמתיים, אלא מוגזמים, 

ומסתבר שמשהו מהקנאה התאוה 

המוגזם  והכבוד יתערבו בצורך הסיפוק

שלהם, והיות שממקד את עצמו במשהו 

מוגזם, ממילא לא יוכל להתפנות לרגשות 

האחרים שהיו מוגזמים עד עכשיו, ולא 

יתן להם אפילו את הצריכה הפשוטה 

שהיא באמת גם כן מצרכי נפשו, ובפרט 

אם יחליט שעליו לצאת במלחמת חורמה 

כנגד אותם רגשות שתססו אצלו, ויחליט 

פשוט  –אחריהם בכח לדוחקם ולשרש 

שמרפא את עצמו במחלה עצמה, שהרי כל 

המטרה שלו היא לתת לנפשו את 

שלמותה, וברגע שדוחק משהו מצרכיה, 

  לא יתכן שזה יהא משהו מרפא...

וברור שהדרך המומלצת היא לא להרעיש 

את הנפש בתנועות קיצוניות שכאלו, אלא 

יתחיל לזהות רגשות אחרים, יתחיל 

לחשוב כיצד יוכל להתחיל  להתעניין בהם,

להתרגל לטפל בהם ולספק את צרכם, 

וכמה שיתקדם בהכרת עוד צרכים 

כך  –ויתקדם לאט גם בסיפוק צרכיהם 

גם ממילא תפסיק נפשו להיות צמאה 

ורועשת כלפי הצרכים המוגזמים, ויוכל 

להירגע מהם, ולאזן אותם בצורה יותר 

  נכונה ומותאמת.
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יך הפשוט אלא שעדיין יש הפרעה לתהל

הזה, והוא מחמת הטעויות בהשקפה, 

שהיות ואדם יצר או הקיף את עצמו 

ה ש'צורך נפשי פלוני' הוא משהו בהשקפ

[וזה יכול להיות הן בצורך  פסול ודחוי

ממילא לא יהא  גשמי והן בצורך רוחני]

הוא משהו  מסוגל להחליט שאותו צורך

  לו...השייך ונצרך 

והכיוון של העצה לבעיה זו הוא, שיביט 

על כל צורך וצורך מתוך מבט עליון, 

דהיינו, שלא יחשוב האם הצורך הזה 

מכבד אותי או מבזה אותי, אלא כיצד 

מביט ה' על הצורך הזה, האם יש לי 

מקורות נאמנים שה' דורש ממני לדכאות 

דפו עד חרמה, או את הצורך הזה ולרו

שמא ברגעים אלו הריני מנסה לדחות כל 

ל שנראה מהם "מיני מקורות מתורה וחז

  להיפך...

במדה  ם כותב שמי שלקוי"[והנה הרמב

מסוימת יעשה טיפול של הליכה עד הקצה 

האחר ואחר כך יחזור לדרך הממוצע, 

ולמשל, שאם הוא קמצן יתחיל להיות 

כ יהא במצב רגיל לא "מאד פזרן ואח

קמצן ולא פזרן, ולכאורה הקמצנות היא 

רגש של חיבוב ממונו, והפיזור הוא רגש 

ם סבור שצריך "של חסד, ורואים שהרמב

ש הקמצנות לצורך להפסיק את רג

הטיפול, אולם זה מדובר על נטיות נפש 

שבשורשם הפוכים זה מזה, וכל הענין 

הוא לגלות בנפשו את הצד ההפוך, אין לו 

כוונה להפוך מקמצן לפזרן, אלא יודע 

שגם רגש הקמצנות ישאר אך במדה 

ל , וכהרצויה, ולכן אין כאן דחיקת רגש

שכן שאין כאן העברת התסיסה של 

הקנאה והתאוה והכבוד כלפי הרגש 

האחר, כי אינו אומר לאדם להיות פזרן 

בכדי להשיג את הכבוד של פזרן, אלא 

בכדי להיות אדם בריא ושלם המסוגל 

לתת מכספו לאחרים, מכיר שהוא נהנה 

  מזה ויש לו צורך נפשי לכך].

  'בריתי שלום'
והנה הענין של קנאות הוא רגש שמצוי 

מאד שמדחיקים אותו, שהרי כל הסיבה 

 לדחיקת רגשות מגיע מרצון לקבל הערכה

מהסביבה, ולכן מעדיף את הרגשות 

ובודאי שלא  המעורכות בסביבה שלו,

יפתח רגש שיגרום לו למלחמה עם 

 הסובבים אותו, ולכל מיני הכפשות

וביקורות, ואף שבכל דור מצויים קנאים, 

זה בדרך כלל מגיע עם קבוצה מסוימת 

שכבר יצרו שהענין שלהם הוא להילחם, 

ובתוך הקבוצה שלהם מעריכים את 

  הלוחמים הגדולים וכו'.

ולכן פינחס אשר גילה את רגש הקנאות 

גם במצב שהיו השבטים מבזים אותו על 

לכל צרכי  כך, זהו סימן שהיה תמיד קשוב

ותנועות נפשו, לא דחה אחד מפני חבירו, 

שה' יסייע בעדו ולכן זכה ל'ברית שלום', 

להיות תמיד בשלום עם עצמו ובשלום עם 

ה', כי זה תלוי בזה, כאשר אדם אינו שלם 

עם עצמו אינו בשלום עם ה', שהרי ה' נתן 

בו את כל צרכי ותחושות נפשו, ואם 

שנתן מתעלם או דוחק רגשות מסוימים 

ויתכן  לו ה', זה חוסר בשלמות עם ה'...

שלכן זכה לעלות בסערה השמימה מה 

שלא זכו אחרים, כי סיבת המוות מגיעה 

מעץ הדעת, וכל הענין של עץ הדעת הוא 

ליט בדעתו מה לקרב ומה שאדם מח

לרחק, דהיינו, איזה רגש להעדיף ואיזה 

רגש לדחוק, אבל מי שזכה להקשיב לכל 

רגשותיו, הרי זכה לטעום מעץ החיים... 

   ואכל וחי לעולם!

ולכן זכה גם להיות מבשר הגאולה אשר 

יבוא לעשות שלום בעולם, כמו שאמרו 

 אין אליהו בא לא לקרב ולא לרחק"ל "חז

אלא לעשות שלום בעולם שנאמר הנה 

אנכי שולח לכם את אליה הנביא לפי בא 

יום ה' הגדול והנורא והשיב לב אבות על 

, ונראה מזה "בנים על אבותם בנים ולב

שחוסר שלום בעולם נובע מחוסר הבנה 

בין לב אבות ללב בנים, כי המציאות היא 

שבנים שונים קצת בנפשם מאבותם, ומה 

שלפני האב הוא כצורך נפשי אינו כאן 

אצל הבן, ואדרבא יש לו צורך נפשי אחר, 

וכאשר כל אחד יהא בשלום עם עצמו, 

הצד שכנגדו, ויהא כל להבין גם את יו

ולכן טיפול רגשי מוצלח שלום בעולם, 

הוא כאשר אינו גורם לחיכוכים בין אבות 

  לבנים.

  בין המיצרים
ועכשיו נתקדם לתחושות הנפש של בין 

המיצרים, האבלות והנחמה הם שני 

תחושות נפשיות, אינם סותרות זו את זו, 

אלא שכאשר מישהו רוצה להתאבל מאד 

חזק, ומשום מה מעריך מאד את 

אבלות, ממילא דוחק הוא את רגש ה

הנחמה, וכאשר מישהו אינו חוזה או 

אוהב שחורות ומביט רק על הנחמה 

הריהו דוחק את רגש האבלות, כי כך היא 

המציאות של יהודי, כל נפש יהודית יש 

לה נקודה שכואב לה הגלות והחורבן, יש 

לה מוכנות לעשות משהו בכדי להביע את 

כן כל נפש  הצער הזה כלפי חוץ, וכמו

יהודית מאמינה בנחמה ומייחלת לכך, 

וזה ממתיק לה את הצער של עכשיו... 

ולכן גם בימים של אבלות לא דוחקים את 

הרגש והתקוה של הנחמה, אלא שבכל 

זאת יש ימים בשנה שבהם הנחמה יותר 

זורחת, ויש ימים שהאבלות יותר 

ם רגשותיו עמורגשת, ויהודי החי כנכון 

צמו את השינוי הזה, ולא צריך להרגיש בע

לו ביטוי של להתכחש לו אלא לחפש לתת 

ם בענינים שעל פי איזה עסק עם אבלות, א

  בענינים של מדת חסידות. םאהדין ו

אלא שבכל זאת צריך להסביר איך באמת 

, הענינים הללו ביחדמתערבים שני 

ם ם ישראל עִ ונסביר בקצרה, הקשר של עַ 

הוא קשר של אירוסין ונישואין כמו  ה'

אשה עם בעלה, אך כל שנה חוזרים אנו 

שוב על פסח ושבועות שהם בחינת אהבת 

כלולותיך וכאילו נעשים ככלה חדשה, 

וההסבר הוא שכל שנה מוסיף יהודי עוד 

ענינים של עבודת ה', ונעשה יותר מסור 

ומצד הפעולה החדשה הזו  ומשועבד לה',

הריהו ככלה חדשה. והנה המצב של 

הגלות הוא בבחינת גירושין, אך הנה יתכן 

שאדם יגרש את אשתו אבל ישאיר אותה 

להיות 'עוזרת בצרכי ביתו', או שישאיר 

אותה להיות מוכרת בחנות שתחת בעלותו 

וכיוצא בזה, וכמו כן המצב של הגלות 

א היה מלכתחילה באופן חלקי והו

שהגירוש הוא רק בימי החול, ואילו 

בשבת עדיין אנו כאשה וכלה בביתו, וכן 

ביכולתינו להוסיף עוד עבודות המקשרות 

אל ה', ובכך אנו נעשים ככלה לגבי אותם 

העבודות, וה' שמח עמנו באותם חידושים 

ככלה לפני חתן, אבל עדיין יש קשר של 

בית המקדש וכו' שכלפי זה אנו במצב של 

וזה רגש כואב, אך מצד שני גם  גירוש,

ידענו שעוד נחזור לחיבה ראשונה, וזה 

רגש מנחם ומשמח, אולם יש חידוש רגשי 

נפלא בימי המיצרים הללו, כי בימים אלו 

כביכול פונה ה' לראות איך שזו הגרושה 

נאנחת על גירושה, מעוררת את התקוה, 

והמגרש ושוב מתגבר יותר צער גירושה, 

אך לא קבע שאינו בא  אמנם גירש אותה,

לראות את דמעתה ולשמוע את אנחתה 

עם יחולה לשוב לחיבה ראשונה, וזהו 

הקירוב והגילוי המיוחד של בין המיצרים, 

באמת יש כאן קירוב ויחוד אלא שמתגלה 

מתוך האבלות, וכשלפתע בתוך המצב 

הזה מגיע יום השבת וחוזרים למצב של 

, לפני הגירוש, הרי זו שמחה נפלאה מאד

  יתרון האור מן החושך.


